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Økonomiforvaltningens bemærkninger til høringssvar vedrørende 
nye retningslinjer for valg til lokaludvalg fordelt på lokaludvalg 
 
Amager Øst:  
Generelt 
Tilfreds med forløb og resultat 
 
Valgbarhedsregler 
Ønsker at der afsættes fornødne tid til at udarbejde forslag til 
valggrupper. Foreninger skal være dannet to måneder før 
opstillingsmødet. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at der ikke er noget til hinder for, at 
lokaludvalgene selv fastsætter en tidsramme for udarbejdelsen af 
udvalgets eget forslag til valggrupper. Den arbejdsgruppe, der blev 
nedsat med deltagelse af repræsentanter fra formandskredsen, 
lokaludvalgssekretariaterne samt Økonomiforvaltningen, har 
overvejet, om der skulle fastsættes en frist for, hvornår en forening 
skal være oprettet. Arbejdsgruppen fandt en sådan bestemmelse for 
begrænsende i forhold til, at der faktisk er foreninger, som ikke har 
fået bragt formalia i orden, men gør det, fordi lokaludvalgene i 
perioden op til opstillingsmødet bruger meget tid på at kommunikere 
om valget. Økonomiforvaltningen indstiller derfor, at den foreslåede 
bestemmelse fastholdes. 
 
 
Amager Vest: 
Generelt 
Tilfreds med forløb og resultat 
 
Valgbarhedsregler 
Foreslår at reglen om, at opfyldning af ledige pladser besættes af den 
kandidatliste eller forening, som oprindeligt indstillede medlem, 
afskaffes. Ved ledigblevne pladser bør der kunne vælges nye 
medlemmer og suppleanter fra andre kandidatlister/foreninger inden 
for valggruppen. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at der i regulativ for lokaludvalg § 
5, stk. 5, er fastsat regler om, hvordan ledige pladser i lokaludvalgene 
suppleres op. Økonomiforvaltningen vil overveje, om formuleringen af 
regulativets bestemmelse skal ændres, når andre regulativændringer 
skal drøftes med Indenrigs- og Sundhedsministeriet. 
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Østerbro: 
Generelt 
Tilfreds med resultat. 
 
Valgbarhedsregler 
Bør være særskilt valg af suppleanter og ikke kun opfyldning efter 
valg af medlemmer.  
Evt. mulighed for suppleringsvalg midt i valgperioden. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at forslaget fra lokaludvalget ikke 
kan gennemføres, uden forudgående ændring af regulativerne for 
lokaludvalg. Økonomiforvaltningen vil overveje, om formuleringen af 
regulativerne skal ændres, når andre regulativændringer skal drøftes 
med Indenrigs- og Sundhedsministeriet. 
 
 
 
Bispebjerg: 
Generelt 
Tilfreds med resultat. 
 
Valgbarhed 
Ønsker at Center for Sikker By og lokaludvalgene i fællesskab 
overvejer hvordan man kan inddrage partipolitiske og andre 
ungdomsorganisationer for at tiltrække yngre deltagere i 
lokaldemokratiet.  
Økonomiforvaltningen tager forslaget til efterretning, og vil som det 
fremgår af indstillingen i samarbejde med lokaludvalgene arbejde 
målrettet på at engagere unge i det lokaldemokratiske arbejde. 
 
Lokaludvalget har oplyst at flere medlemmer af udvalget gerne ser, at 
en forening består af mere end to medlemmer. 
 
Økonomiforvaltningens bemærkninger: Økonomiforvaltningens 
arbejdsgruppe har foreslået, at en forening som minimum skal have 2 
medlemmer. Arbejdsgruppen har taget udgangspunkt i, at der ikke 
findes nogen regler eller praksis for, at der skal være mere end to 
personer til at danne en forening. Dog har Folkeoplysningsloven en 
bestemmelse om, at en forening skal have mindst 5 medlemmer, for at 
være berettiget til støtte. 
 
Økonomiforvaltningen er af den opfattelse, at betingelserne i 
folkeoplysningslovens § 4 stk. 3 litra 5) ikke kan anvendes som 
betingelse for, hvornår en forening er opstillingsberettiget til 
lokaludvalg. Formålet med folkeoplysningslovens § 5 og 
kommunestyrelseslovens § 65d er forskellige.  Folkeoplysningslovens 
§ 4, stk. 3 litra 5 k an derfor ikke anvendes analogt i forhold til at 
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opstille betingelser for antallet af en forenings medlemmer i forhold til 
at være opstillingsberettiget til et lokaludvalg. 
Et af formålene med folkeoplysningsloven er at sikre offentlige tilskud 
til den frie folkeoplysende virksomhed. Som led heri er der fastsat 
betingelser for hvornår foreninger vil være tilskudsberettigede efter 
loven. Det forhold, at en forening ikke lever op til betingelsen om 5 
betalende medlemmer medfører, at foreningen ikke er 
tilskudsberettiget. Der er imidlertid fortsat tale om en forening. 
Folkeoplysningsloven ændrer jo ikke på den grundlovsfæstede 
foreningsfrihed i Danmark. 
Efter Økonomiforvaltningens opfattelse skal det skal således være 
sagligt begrundet i forhold til § 65d og formålet med lokaludvalgene 
at opstille krav til antallet af en forenings medlemmer i forhold til at 
være opstillingsberettiget. Økonomiforvaltningen har svært ved at 
finde den saglige begrundelse allerede fordi en forening med 4 
medlemmer kan være lige så aktiv som en forening på 5. 
Økonomiforvaltningen indstiller derfor, at forslaget om, at en forening 
som minimum skal bestå af 2 medlemmer, fastholdes. 
 
Kgs. Enghave: 
Valgbarhedsregler 
Uenig i den todelte proces på opstillingsmøder, hvor der først vælges, 
hvilke områder, der skal være repræsenteret i lokaludvalget, hvorefter 
der vælges medlemmer og suppleanter fra områderne. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at der efter bestemmelsen i § 6, stk. 
2 og 3, i regulativerne for lokaludvalg skal ske en udvælgelse af såvel 
områder som medlemmer fra områderne. Økonomiforvaltningen vil 
overveje at medtage lokaludvalgets forslag i de kommende drøftelser 
med Indenrigs- og Sundhedsministeriet om mulige ændringer af 
regulativerne. 
 
Lokaludvalget er uenig i stikprøvekontrol af tilmeldte foreningers 
valgbarhed, idet lokaludvalget frygter, at forslaget vil medføre mere 
bureaukrati. Lokaludvalget er desuden uenig i, at sekretariaterne skal 
udføre årlig kontrol af, om foreninger er aktive i bydelen, idet 
lokaludvalget også frygter, at denne ændring vil medføre mere 
bureaukrati. 
Økonomiforvaltningen er enig i, at der er en risiko for, at ændringen 
vil medføre mere bureaukrati. Forslaget fastholdes dog, idet det 
opfylder det krav til efterprøvelse af valgbarhed, der blev stillet i 
medlemsforslag fra det Konservative Folkeparti, og som blev vedtaget 
af Borgerrepræsentationen den 20. maj 2010. 
Enig i at sænke valgretsalder til 16 år. 
Økonomiforvaltningen henviser til bemærkningerne om muligheden 
for at sænke valgrets- og valgbarhedsalderen i selve indstillingen. 
 
 
Vanløse: 
Generelt 
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Tilfreds med resultat. 
 
Valgbarhedsregler 
Lokaludvalget er enig i behov for at fastlægge en ’normal’ 
foreningsstørrelse og stille en række formelle krav, men ønsker ikke 
for meget bureaukrati.  
Lokaludvalget ønsker afklaring af, om valgalder kan sænkes til 16 år.  
Som alternativ foreslår udvalget, at der kan arbejdes videre med 
kortere valgperiode (2 år) for unge, samt at skole- og 
forældrebestyrelser alternativt kan sikres plads i LU. 
Økonomiforvaltningen finder, at lokaludvalget har fremsat nogle 
gode, konkrete forslag til, hvordan unge kan engageres bedre i det 
lokaldemokratiske arbejde. Økonomiforvaltningen vil lade udvalgets 
forslag indgå i det videre arbejde med at engagere de unge.  
Ønsker at kunne foretage direkte valg af suppleanter på 
opstillingsmøde. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at reglen om valg til 
suppleantposterne har været overvejet grundigt i 
Økonomiforvaltningens arbejdsgruppe. Forslaget tager højde for, at 
det i fredsvalgssituationer er mest naturligt, og klart det mest 
almindelige, at der ikke opstår behov for kampvalg på 
suppleantposterne. Desuden giver regulativerne for lokaludvalg ikke 
mulighed for, at der sker direkte valg til suppleantposterne. Endelig 
forekommer det efter Økonomiforvaltningens opfattelse mest 
demokratisk, at den person, der ved et kampvalg har fået næstflest 
stemmer, får tilbudt pladsen som suppleant. Det indstilles derfor, at 
forslaget fastholdes.  
 
 
Christianshavn: 
Generelt 
Tilfreds med forløb og resultat 
 
Valgbarhedsregler 
Lokaludvalget finder, at både medlemmer og suppleanter bør vælges 
ved afstemning af opstillingsmødet.  
Der henvises til bemærkningerne til det tilsvarende forslag fra 
Vanløse Lokaludvalg ovenfor. 
Lokaludvalget kan acceptere øget kontrol med foreninger, men minder 
om, at græsrodsforeninger ofte har begrænset formel struktur og 
udvalget mener derfor, at der skal passes på med for meget 
bureaukrati. 
Økonomiforvaltningen tager lokaludvalgets bemærkninger til 
efterretning. Forvaltningen arbejder til stadighed for, at der skal være 
en balance imellem nødvendige krav til, at lokaludvalgene som 
kommunale udvalg nødvendigvis må have en formel struktur og den 
mere uformelle struktur, der er almindelig inden for foreningslivet. 
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Nørrebro 
Generelt 
Tilfreds med resultatet. Henviser til udvalgets tidligere høringssvar. 
 
Valgbarhedsregler 
Nævner projekt på Nørrebro, Projektakademiet, der kommunikerer 
lokaludvalgets visioner ud til unge på unges præmisser. 
Økonomiforvaltningen finder, at lokaludvalget har fremsat nogle 
gode, konkrete forslag til, hvordan unge kan engageres bedre i det 
lokaldemokratiske arbejde. Økonomiforvaltningen vil lade udvalgets 
forslag indgå i det videre arbejde med at engagere de unge. 
 
 
Indre By: 
Ingen bemærkninger specifikt til valgbarhedsregler. 
 
 
Vesterbro: 
Valgbarhedsregler 
Lokaludvalget stiller forslag om, at valghandling skilles i 2 dage (valg 
af områder og valg af medlemmer/suppleanter) 
Økonomiforvaltningen bemærker, at regulativerne for lokaludvalg i § 
6 forudsætter, at der kun afholdes et møde, hvor såvel områder som 
medlemmer indstilles til Borgerrepræsentationen. 
Økonomiforvaltningen vil overveje at medtage forslaget fra 
lokaludvalget i de videre drøftelser med Indenrigs- og 
Sundhedsministeriet om mulige ændringer af regulativerne. 
 
Lokaludvalget ønsker at muligheden for direkte elektroniske valg til 
lokaludvalgene undersøges. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at der ikke er hjemmel i den 
kommunale styrelseslov til, at lokaludvalgets medlemmer vælges ved 
et valg afholdt blandt lokalområdets vælgere. Der er alene hjemmel 
til, at Borgerrepræsentationen kan vælge medlemmerne i 
lokaludvalgene efter indstilling fra andre, f.eks. lokale foreninger eller 
interessegrupper. 
 
Lokaludvalget ønsker, at muligheden for at sænke valgalder til 16 år 
undersøges. 
Økonomiforvaltningen henviser til bemærkningerne om muligheden 
for at sænke valgrets- og valgbarhedsalderen i selve indstillingen.  
 
Lokaludvalget er uenig i, at sekretariatet årligt skal undersøge om en 
forening stadig er aktiv i bydelen. Dette hænger efter udvalgets 
opfattelse ikke sammen med at medlemmer er personligt valgt. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at det er korrekt, at Indenrigs- og 
Sundhedsministeriet har udtalt, at medlemskabet af lokaludvalgene er 
personligt, og at medlemmer derfor kun har pligt til at udtræde af 
lokaludvalget, i de situationer, der er nævnt i regulativet. Det fremgår 
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af § 5, stk. 3, i regulativerne for lokaludvalg, at foreningsmedlemmer 
skal udtræde af lokaludvalget, når den forening, de repræsenterer, 
ophører med at have aktiviteter i lokalområdet. Økonomiforvaltningen 
har vurderet, at det forudsættes i regulativerne, at der føres kontrol 
med, at foreningerne har aktiviteter i lokalområdet, enten ved 
stikprøvekontrol og/eller hvis der opstår konkret formodning om, at en 
forenings aktiviteter er ophørt. Økonomiforvaltningen indstiller 
derfor, at forslaget fastholdes. 
Lokaludvalget er uenig i, at sekretariaterne skal foretage 
stikprøvekontrol af tilmeldte foreninger til opstillingsmødet, idet 
foreningerne netop har indsendt dokumentation for foreningens virke. 
Økonomiforvaltningen finder, at forslaget opfylder det krav til 
efterprøvelse af valgbarhed, der blev stillet i medlemsforslag fra det 
Konservative Folkeparti, og som blev vedtaget af 
Borgerrepræsentationen den 20. maj 2010. Det vil være muligt for 
sekretariaterne at foretage stikprøvekontrol f.eks. ved at rette 
henvendelse til flere af de medlemmer, der er opført på den indsendte 
medlemsliste. Økonomiforvaltningen indstiller derfor, at forslaget 
fastholdes. 
Lokaludvalget er uenig i at de nye regler for opstilling ved fuldmagt er 
klarere, end de gamle. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at økonomiforvaltningens 
arbejdsgruppe på baggrund af erfaringerne fra de tidligere afholdte 
valg fandt behov for at præcisere reglerne for brug af fuldmagt, og at 
det blev vurderet, at den formulering, der fremgår af udkastet til de 
nye regler er mere præcis end den hidtil gældende. da der ikke er 
andre lokaludvalg, der har haft bemærkninger til forslaget indstilles 
det, at forslaget fastholdes. 
 
 
 
Brønshøj-Husum: 
Generelt 
Tilfreds med resultat og forløb. Skoleeksempel på tidlig inddragelse. 
 
Valgbarhedsregler 
Lokaludvalget finder, at der bør stilles endnu højere krav til 
foreningers valgbarhed (mindst 6 medlemmer og eksistere mindst et 
år). 
Økonomiforvaltningen henviser til bemærkningerne ovenfor under 
Bispebjerg Lokaludvalg, hvor emnet er drøftet indgående. 
 
Valby: 
Generelt 
Tilfreds med resultat 
 
Valgbarhedsregler 
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Lokaludvalget mener ikke sekretariatet har mulighed for udtømmende 
at registrere foreninger, hvilket kan føre til retskrav fra foreninger, der 
ikke er blevet inviteret. Ønsker blødere formulering.  
Økonomiforvaltningen er enig i, at reglen kan medføre en forventning 
om, at alle foreninger registreres. Da der ikke kan skabes garanti for 
en så fuldstændig registrering af foreninger i bydelene, indstiller 
Økonomiforvaltningen, at bestemmelsen blødes op ved at der 
indsættes et ”så vidt muligt” i bestemmelsen. 
Lokaludvalget ønsker opdeling af valg af områder og valg af 
medlemmer/suppleanter. 
Økonomiforvaltningen bemærker, at regulativerne for lokaludvalg i § 
6 forudsætter, at der kun afholdes et møde, hvor såvel områder som 
medlemmer indstilles til Borgerrepræsentationen. 
Økonomiforvaltningen vil overveje at medtage forslaget fra 
lokaludvalget i de videre drøftelser med Indenrigs- og 
Sundhedsministeriet om mulige ændringer af regulativerne. 
 


